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امروز در صحن علنی مجلس:
ابراهیم رئیسی سوگند یاد می کند

ایسنا: مراسم تحلیف حجت الاسلام سیدابراهیم  �
رئیسی به عنوان منتخب ســیزدهمین دوره انتخابات 
ریاســت جمهوری امروز (پنجشــنبه) ســاعت ۱۷ در 
محل مجلس شــورای اســلامی برگزار خواهد شد. 
در این مراســم که با حضــور رئیس قــوه قضائیه و 
اعضای شــورای نگهبان رســمیت می یابد، رئیس و 
نمایندگان مجلس و میهمانانــی از داخل و خارج از 
کشور حضور خواهند داشت. طبق روال مرسوم پس 
از به صدادرآمــدن زنگ آغاز جلســه علنی مجلس و 
قرائت دستور کار، رئیس مجلس ضمن خوشامدگویی 
ســخنانی را ایــراد خواهد کــرد و در ادامه نیز رئیس 
قوه قضائیه به ایراد ســخنانی می پردازد. ادای سوگند 
رئیس جمهــور در حضور رئیس قــوه قضائیه بخش 
اصلی این مراسم خواهد بود که با امضای سوگندنامه 
از ســوی رئیس جمهور و تحویل آن به دبیر شــورای 
نگهبان همراه خواهد بود. این مراســم با ســخنرانی 
سیدابراهیم رئیســی به پایان خواهد رسید. همچنین 
در ادوار گذشته امضای تمبر یادبود مراسم تحلیف و 
گرفتن عکس یــادگاری میهمانان حاضر پس از پایان 
مراســم مرسوم بوده اســت. ۱۱۵ مقام رسمی از ۷۳ 
کشــور جهان برای حضور در مراســم تحلیف اعلام 
آمادگی کرده اند که ۱۰ نفر از سران کشورها، ۲۰ رئیس 
مجلس، ۱۱ وزیــر خارجه، ۱۰ وزیر دیگر، فرســتادگان 
رؤســای دولت ها، نواب رئیــس مجالس، هیئت های 
پارلمانی، رؤســا، مقامــات و نمایندگان ۱۱ ســازمان 
بین المللــی و منطقه ای برای حضور در این مراســم 
اعلام آمادگی کرده اند. در این مراســم نمایندگان دبیر 
کل ســازمان ملل، رئیس اوپک، IPU و اتحادیه اروپا، 
اتحادیــه اوراســیا، اتحادیه بین المجالــس، اتحادیه 
بین المجالس اســلامی، بین المجالس آسیایی، اکو و 
نمایندگان شــخصیت های برجسته ادیان و مذاهب و 
همچنین شــخصیت های مؤثر فرهنگی و اجتماعی 

جهان اسلام حضور خواهند یافت.

ازسوی  وزارت اطلاعات صورت گرفت
ضربه به عوامل یک فرقه انحرافی و 

دروغین در قم
شــرق: مرکز روابــط عمومی و اطلاع رســانی در  �

اطلاعیه ای اعلام کرد که یک فرقه انحرافی و دروغین 
که مدعی زمینه سازی ظهور حضرت مهدی (عج) بود، 
ازســوی سربازان گمنام امام زمان (عج) در استان قم 
شناســایی شد و مورد ضربه قرار گرفت. متن اطلاعیه 
مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی به شرح زیر است: 
با رصد اطلاعاتی و پیگیری های ســربازان گمنام امام 
زمــان (عج) اداره کل اطلاعات اســتان قم، یک گروه 
انحرافی مدعی زمینه ســازی ظهور، شناســایی شد و 
مورد ضربه قرار گرفت. این گروه دروغین و انحرافی که 
در تلاش برای فرقه سازی ظهور حضرت مهدی (عج) 
با مبانی فکری باطل نســبت به علما، دین، امام زمان 
و ظهور بودند؛ دســتگیر شــدند. براســاس اعترافات 
عوامل ایــن گروه، عامــل اصلی به انحراف کشــیدن 
خــود را دورشــدن از مبانی اســلام و خوداجتهادی 
اعلام کردندمردم شــریف ایران در صورت مشــاهده 
فعالیت هــای گروه های انحرافی، اخبار و گزارش های 
خــود در این زمینه را با ســتاد خبــری (۱۱۳) وزارت 

اطلاعات در میان بگذارند.

رئیس  سازمان  زندان ها:
به منیره عربشاهی مرخصی اعطا شد

ایلنا: رئیس سازمان زندان ها از اعطای مرخصی به  �
منیره عربشاهی خبر داد. محمدمهدی حاج محمدی 
با انتشــار پیامی در صفحه توییتری خود نوشــت: به 
خانم منیره عربشــاهی با وجود رعایت کامل مراحل 
درمانی در زندان؛ جهت اطمینان خاطر بیشتر مددجو 
و خانواده اش از مراقبت های پزشکی خارج از زندان، 

طبق ضوابط و مقررات، مرخصی اعطا شد.

بادامچیان:
مردم رأی ندادند که رئیسی آش 

شله قلمکاری تشکیل دهد
ایلنا: دبیر کل حزب مؤتلفه اســلامی گفت: دولت  �

آقای رئیســی یک دولت ارزش گرا است و اینکه فکر 
کنیــم یک جریان بر او حاکم اســت یــا اینکه او این 
جریــان را بر جریان های دیگر حاکــم کرده و جریان 
منتقــد را حــذف می کند، درســت نیســت. اما باید 
توجه داشــت که معنای مستقل بودن این نیست که 
ایشان اصولگرا و انقلابی نیست. اسداالله بادامچیان، 
عنوان کرد: مردم که به آقای رئیسی رأی دادند، رأی 
ندادند که ایشــان یک آش شــله قلمکاری تشــکیل 
دهد؛ بلکه رأی دادند که این شــخص با این سوابق 
و ایــن روش و این تفکر کشــور را اداره کند؛ بنابراین 
خواســت مردم اداره کشور با همان ارزش ها و مشی 
و بینش و نگاهی است که از ایشان شناخته می شود. 
ما از آقای رئیسی می خواهیم که دقیق و قوی عمل 
کنــد و کابینه مقتدری تشــکیل دهد که در شــرایط 
خاص فعلی بــا گردهم آوردن یک تیــم هماهنگ، 
قوی و تجربه آموخته به همراه نشــاط جوانی بتواند 
مشــکلات مردم را حل کند و در ایــن راه اختیار هم 
با ایشان اســت. او افزود: رئیس جمهوری که تحت 
فشار گروه ها قرار گیرد نمی تواند، خودش باشد. همه 
گروه ها باید هرچه فشار دارند، بگذارند برای خدمت 
به کشــور و ملت نه اینکه فشار بیاورند که به ما هم 

سهم بده و اگر ندهی برخورد می کنیم.

فاضلاب یا رودخانه
زهکش این کشــاورزی مســتقیما عمدتــا به رود 
کارون می  ریزد و آب تمیز را آلوده می  کند. در اصطلاح 
می  گوینــد EC آب زیاد می  شــود و ازجملــه در کارون 
حدود ۲۰۰۰ واحد EC ناشی از زهکش کشاورزی است.
۳- فاضلاب های شهری مستقیما به رود کارون یا 
کرخه می  ریزد و آب را آلــوده می  کند. حدود دو هزار 

واحد EC ناشی از فاضلاب های شهری است.
۴- فاضلاب هــای صنعتــی نیز مســتقیما به رود 
کارون یا کرخــه می  ریزد و این فاضلاب ها باید تصفیه 
شود. می  بینیم رودخانه را با فاضلاب اشتباه گرفته ایم. 
اگــر بتوانیم این اصلاحات را کنیم که حتما باید انجام 

دهیم، گام بزرگی برداشته ایم.
۵- احداث سد گتوند باعث شوری آب در حد هزار 
واحد (آب سطحی پشت ســد و نه عمیق) می شود. 
مشــکلات فعلی ســد گتوند در حال حاضر نسبت به 
آینده بسیار ناچیز اســت و در این مورد نیاز به نگاهی 
آینده نگر است. البته این رقم در زمان عادی است؛ اما 
اگر سیلاب بیاید و دریچه های سد باز شود، حجم بسیار 

زیاد نمک خارج می  شود.
۶- برای شــهرها بدون آنکه سیســتم جامعی در 
استان تعبیه شده باشــد، از محل رودخانه نزدیک به 
شهر استفاده می  شود؛ بنابراین آب رودخانه مستقیما 
صــرف مصرف انســان و دام می شــود. ظاهرا طرح 
غدیر برای حل مســئله از ســال ۸۸ شروع شده؛ ولی 
تاکنون فقط ۴۸ درصد پیشــرفت داشــته است. مثل 
طرح بزرگراه شــمال که ۳۰ سال اســت شروع شده 
و ۳۰ ســال دیگر به بهره برداری می  رســد، مجریان و 
سیاســت گذاران اصلا فکر تشنگی مردم را نکرده اند و 
طرح را فقط به عنــوان کار اجرائی می  بینند و نه حل 

مشکل مردم.
می  بینیم که مسئله خوزستان فقط موضوع بی آبی 
و کم آبی (نوعا در جنوب خوزستان) نیست؛ بلکه حتی 
به لسان مقام معظم رهبری چنین جاری شد که ایشان 
در چند مرحله اعتبارات خاص برای آب و فاضلاب ها 
اختصــاص داده اند؛ ولی عملی انجام نشــده اســت 
(تصور کنید که اســتاندار ســابق خوزستان در مقابل 
یک متقاضی به جای جــواب دادن ذکر می  گوید!). ما 
ادعا می  کنیم که مسلمانیم، اما نمی  فهمیم که وقتی 
خداوند در قرآن کریــم می فرماید «و جعلنا من الماء 
کل شــیء حی» بالاترین پدیده خلقت یعنی حیات را 
بــه آب گره می  زند. آن گاه مــا این همه به آب بی اعتنا 
هستیم. حتی اگر برق نداشته باشیم، می  توانیم زندگی 
کنیم؛ ولی اگر آب نباشــد، حیات ما به خطر می  افتد. 
تصور کنید یک روز صبح از شــیر آب منزل آب بیرون 
نیایــد. بســیار صریح و واضــع باید گفت فهــم ما از 
درک ارزش آب غافلیــم؛ وگرنه آب پنج ســد را که به 
تهران گســیل داشــته ایم، این همه با بی مبالاتی هدر 
نمی  دادیم و فاضلاب تهــران و تصفیه خانه آن را که 
پیش بینی می  شــود اتمام آن ۳۰ ســال دیگر به درازا 
بکشــد و آن  وقت هم احتمالا از حیز انتفاع می  افتد، 
به ســرعت احداث و تکمیل می  کردیم. اگر اراده ای به 
حل مسئله خوزستان، توسعه آن و بهبود وضع مردم 
و زیســت آن داشته باشیم، خیلی ساده و خلاصه باید 
یک برنامه ریزی براساس موارد زیر انجام دهیم. البته 
کار در خوزســتان بسیار مشکل است؛ ولی این مشکل 
در تهــران حل نمی  شــود. در تهران می  تــوان با نظر 
کارشناسان تصمیم گیری کرد و البته چون می  توان به 
نیروهای محلی اعتماد کرد، کار را تعریف شده به آنان 
ســپرد و تصمیماتی چنین اتخاذ کرد. البته در همین 
زمینه اخیرا پیشنهاد اســتادان دانشگاه در ۹ بند ارائه 
شــده که درخور توجه اســت و طبعا با دقت بیشتری 
ارائه شده؛ اما در اینجا یک نگاه اولیه و کلی به مسئله 

خواهیم داشت.
۱- اگر طرح غدیر مناســب و کامل اســت، به هر 
طریــق با کمترین زمان آن را اجــرا کنیم و نه آنکه ۱۲ 
ســال از اجرای آن بگذرد و ۴۸ درصد پیشرفت داشته 

باشیم.
۲- آب مصرفــی در شــهرها تبدیل بــه فاضلاب 
می  شــود و به رودخانــه می  ریزد. چــرا آن را تصفیه 
نکنیم؟ هم آب حاصل قابل اســتفاده اســت و هم از 
کود آن می  توان اســتفاده کرد و رودخانه را هم آلوده 

نکرد.
۳- هر واحد کشاورزی یا صنعتی باید موظف باشد 
پساب و فاضلاب خود را تصفیه کند. در بازدید از یکی 
از کارخانجات کاغذســازی اتریش در حدود ۲۰ ســال 
قبل رئیــس کارخانه می  گفت دولت مــا را مجبور به 
تصفیه فاضلاب کرده اســت و صد میلیون دلار خرج 
آن کرده ایم. اگر این ســه مورد انجام شــود، کار بسیار 
بزرگی انجام شده است. نباید فکر هزینه دوستان را از 
تصمیم گیری باز دارد. منابــع مالی را باید فراهم کرد؛ 
زیرا «نباید ما آب را گل بکنیم» حتی می  توانیم هر کدام 
از طرح ها را برعهده بخش خصوصی بگذاریم تا اجرا 
و بهره برداری کند. استدلال نکنیم که بخش خصوصی 
سوء اســتفاده گر و دزد اســت که اگر هم باشد، بهتر از 
کسانی هستند که کاری نمی  کنند و دزدی می  کنند. به 
نظر می  رسد این سه مورد شدنی باشد؛ گرچه گسترده 
اســت. آن وقــت آب ســالم در کارون و کرخه جریان 
خواهد داشت. به موازات این سه کار که به دلیل قابل 
تقسیم  شــدن به واحدهای مستقل انجام آن عملی و 

بسیار ضروری است، دو تصمیم دیگر باید اتخاذ شود.
۱- تصمیم به انتخاب نوع کشــت و شیوه کشت، 
داشت و برداشت محصولات عمدتا استراتژیک و شاید 
تراریخته. کارشناسان مخالف کشت تراریخته می  دانند 
که نوع واردات ما از انواع تراریخته است و این عجیب 
اســت که واردات محصولات تراریخته آزاد است؛ اما 

کشت آن ممنوع!
ادامه در صفحه ۴
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شــرق: پیش بینی ها حاکی از این اســت که مجلس 
یکدســت اصولگرا به کل کابینه رئیســی رأی مثبت 
خواهد داد. ۱۶ سال پیش هم کابینه اول احمدی نژاد 
با مجلســی اصولگرا روبه رو شــد امــا چهار عضو 
کابینه قادر به گرفتن رأی اعتماد از مجلس نشــدند. 
محمدرضا باهنر، نماینده اصولگرای وقت مجلس، 
همواره از این رخداد به نشــانه استقلال آن مجلس 
در برابــر اتهــام حمایت شــش دانگ از رئیس وقت 
دولــت یاد می کرد. اما به نظر می رســد این بار حتی 
یــک وزیر پیشــنهادی هم رد نشــود. مجلســی که 
بیش از ۲۲۰ عضوش در حمایت از نامزدی رئیســی 
نامه نوشــته اند بعید اســت که حالا دســت رد به 
کابینه اش بزنند. بررســی کابینه محمود احمدی نژاد از 
تاریخ یکشــنبه ۳۰ مرداد ۸۴ با حضور ۲۸۴ نماینده آغاز 
شــد و چهار روز ادامه یافت. او وزرای پیشــنهادی خود 
را طی نامــه ای در ۲۳ مرداد بــه مجلس معرفی کرده 
بود. فقط دو نفر از وزرا ســابقه وزارت داشــتند. محمد 
رحمتی کــه اواخر دولت دوم محمــد خاتمی و پس از 
اســتیضاح احمد خرم توســط مجلس هفتم به عنوان 
وزیر راه انتخاب شــد و محمد ســعیدی کیا که در دولت 
میرحســین موســوی، وزیر راه و ترابری و در کابینه اول 
محمد خاتمی وزیر جهاد سازندگی بود. بخش عمده ای 
از وزرا ناشــناخته یا کمتر شناخته شــده بودند و سوابق 
مدیریت قابل توجهی نداشتند. به نظر می رسید با توجه 
به اینکه اکثریت مجلس از جناح محافظه کار بودند تمام 
وزرای پیشنهادی موفق به دریافت رأی اعتماد شوند، اما 
چهار نفر از وزرای کلیدی کابینه رأی اعتماد نگرفتند. حد 
نصاب جهت دریافت رأی اعتماد ۱۴۲ رأی بود. نمایندگان 
مجلس هفتم تــلاش کردند عــدم رأی اعتماد خود به 
وزرای پیشــنهادی را به اســتقلال مجلــس تعبیر کنند. 
این ناشــناختگی به احتمال زیاد بــر مبنای گمانه زنی ها 
و فهرست های منتشرشــده تاکنون اگرچه نه درباره کل 
کابینــه اما به طور قطــع درباره نیمــی از کابینه صدق 
خواهد کرد اما بعید اســت کــه این مجلس همان رویه 
را درباره دولت رئیسی در پیش بگیرد. دیروز عضو هیئت 
رئیسه مجلس گفته است: افرادی که در مظان هستند و 
گفته می شــود که قرار است از مجلس به کمک دولت 
بروند، آنهایی که ســر زبان ها هستند، قطعا مجلس به 
آنها رأی اعتماد خواهد داد. «حسینعلی حاجی دلیگانی» 
در رابطه با جلسه رأی اعتماد به کابینه دولت سیزدهم 

گفت: بر اســاس صحبت های رهبری مبنی بر ســرعت 
عمل در تشــکیل دولت، آقــای رئیس جمهــور برنامه 
و خط مشــی دولت خــود را همراه بــا وزرا مطرح و به 
مجلــس معرفی می کنــد و مجلس بــدون هیچ گونه 
وقفــه ای از روز شــنبه صبح، کار بررســی تک تک افراد 
پیشنهادی را در کمیســیون های تخصصی مربوطه آغاز 
می کند. ضمن اینکه برای آشــنایی بیشــتر و رایزنی های 
لازم در قالب فراکسیون های مختلف و در قالب مجامع 
استانی، نمایندگان میزبان وزرای پیشنهادی خواهند بود 
و تلاش می شــود که بیشتر با آنها آشنایی صورت بگیرد. 
همچنین برنامه پیشنهادی دولت و خط مشی و انطباق 
آن با سیاســت های کلی کشــور و قانون اساسی توسط 
معاونــت قوانین مجلس و دیگر مجامع مربوط به مرکز 
پژوهش و... مورد بررســی قــرار خواهد گرفت. او ادامه 
داد: کار رأی اعتمــاد بلافاصلــه از روز شــنبه بعد برابر 
آیین نامه شروع می شود و تا روز سه شنبه رأی گیری نهایی 
انجام خواهد شــد و قطعا نمایندگان هــر وزیری را که 
بالاخره قوی باشــد و در شرایط فعلی بتواند کار کشور و 
کار مردم را پیش ببرد با رأی قاطع و بالا به او رأی خواهد 
داد. حسینعلی حاجی دلیگانی بیان کرد: قطعا در جلسه 
رأی اعتماد به کابینه سیزدهم تنشی را نخواهیم داشت. 
با توجه به روحیات و کردار و منش آقای رئیس جمهور و 
همچنین نوع نگاهی که اکثر نمایندگان مجلس خواهند 
داشت، فکر می کنم که هیچ گونه تنشی نخواهیم داشت، 
امــا در عین حال دقت خواهیم داشــت و هــر کدام در 
جایگاه خــود عمل خواهیم کرد. مجلس وظیفه دارد با 
دقت و البته با سرعت اســامی معرفی شده را رسیدگی 

کنــد. شــخصیت هایی که برای هر پســت و بــرای هر 
وزارتخانه پیشــنهاد می شود آن را کاملا بررسی می کنیم 
و اگر آن فرد توانمندی لازم و مجموعه شــرایط کافی را 
برای پســت وزارت دارد، دریغ نخواهیم کرد. او با اشاره 
به حضور برخی از نمایندگان در کابینه دولت ســیزدهم 
گفت: افرادی که در مظان هســتند و گفته می شــود که 
قرار اســت از مجلس به کمک دولت بروند، آنهایی که 
ســر زبان ها هســتند قطعا مجلس به آنها رأی اعتماد 
خواهــد داد. دکتر «محمدمهــدی زاهدی» در گفت وگو 
با ایســنا، در مورد ویژگی هایی که کابینه دولت سیزدهم 
باید داشته باشد، گفت: متأسفانه دولت سیزدهم زمانی 
روی کار آمد که کشــور دچار تلاطم های زیادی شده که 
برخی از این تنش ها مرتبط با دولت دوازدهم است زیرا 
دولت تدبیر و امید نتوانسته بود به همه وعده های خود 
عمل کند. وی ادامه داد: اجازه دهید آیت االله رئیســی با 
مشــورت هایی که با صاحب نظران و کارشناســان انجام 
می دهد و کارگروه های تخصصــی و کمیته هایی که در 
این زمینه تشکیل داده اند، افراد شایسته ای را برای کابینه 
خود انتخاب کننــد و اگر شایسته ســالاری در این زمینه 
صورت گیرد بهتر می توان کشور را اداره کرد. عضو دیگر 
هیئت رئیســه مجلس شورای اسلامی از افزایش تعداد 
جلســات علنی مجلس برای تســریع بررسی صلاحیت 
وزرای پیشــنهادی رئیس جمهور، در صــورت نیاز، خبر 
داد. «علیرضا ســلیمی» با بیان اینکه «اگر رئیس جمهور 
لیست وزرای پیشــنهادی خود را پس از مراسم تحلیف 
بــه مجلــس ارائه دهد، مجلــس بررســی برنامه های 
آنان را به ســرعت آغاز می کند، گفــت: با توجه به اینکه 

مقام معظــم رهبری تأکید فرمودند که تشــکیل دولت 
به تأخیر نیفتد مجلس به ســرعت کار بررسی صلاحیت 
وزرای پیشــنهادی را آغاز خواهد کرد. عضو کمیســیون 
آموزش و تحقیقات مجلس شــورای اسلامی افزود: اگر 
شایسته سالاری باشد مجلس بهتر رأی اعتماد می دهد؛ 
ضمــن آنکه باید کابینــه دولت با یکدیگــر هماهنگ تر 
باشند زیرا وفاق و هماهنگی در دولت بسیار مؤثر است، 
هر وزیری به هماهنگی های جدی بین دســتگاهی برای 
اجرای برنامه های خود نیاز دارد بنابراین هماهنگ بودن 
وزیران با یکدیگر مهم ترین اصل اســت. وی از انتظارات 
مجلس نیز ســخن به میان آورد و بیان کرد: رئیسی باید 
افرادی کــه هم تخصص و هــم تجربــه لازم را دارند، 
انتخاب کند ضمن آنکه نشــان داده باشــند که مدیران 
جهــادی، خــلاق، نوآور، تحول گــرا و تحول زا هســتند. 
اســداالله بادامچیان، دبیرکل حزب مؤتلفه، درباره کابینه 
احتمالی رئیســی گفته: «دولت آقای رئیسی یک دولت 
ارزش گراســت و اینکه فکر کنیم یک جریان بر او حاکم 
اســت یا اینکه او این جریان را بر جریان های دیگر حاکم 
کرده و جریان منتقد را حذف می کند، درســت نیســت. 
اما باید توجه داشت که معنای مستقل بودن این نیست 
که ایشــان اصولگرا و انقلابی نیســت، ایشان ارزش گرا و 
انقلابی هســتند اما می گویند ما در عین پایبندی و حفظ 
ارزش ها، این طور نیســتیم که یک گروه باشیم و بگوییم 
فقط ما باشــیم و دیگران هیچ. مردم که به آقای رئیسی 
رأی دادند، رأی ندادند که ایشان یک آش شله قلمکاری 
تشکیل دهد؛ بلکه رأی دادند که این شخص با این سوابق 
و این روش و این تفکر کشــور را اداره کند، لذا خواســت 
مردم اداره کشــور با همان ارزش ها و مشــی و بینش و 
نگاهی که از ایشان شناخته می شود، است». سیدمحسن 
دهنوی، دیگر نماینده مجلس هم گفته اســت: با توجه 
به شــرایط حاکــم بر کشــور و اهمیت اســتقرار هرچه 
سریع تر دولت و تأکید رؤسای قوای مجریه و مقننه بر این 
موضوع، مقرر شد روز پنجشنبه لیست کابینه پیشنهادی 
دولت به مجلس ارائه شــود. نماینده مردم تهران گفته: 
مراســم تحلیف از ســاعت ۱۷ پنجشــنبه ۱۴ مردادماه 
(امروز) با حضور میهمانانی از ۵۰ کشــور دنیا، با رعایت 
پروتکل های بهداشتی انجام می شود و پس از آن با ارائه 
لیست پیشــنهادی کابینه توسط رئیس جمهور منتخب، 
از شنبه کمیســیون ها به مدت یک هفته تشکیل جلسه 

می دهند و سپس جلسات رأی اعتماد برگزار می شود.

شرق: ابراهیم رئیســی اولین روز کاری خــود در سمت ریاست جمهوری را با دو 
جلســه آغاز کرد؛ او همچنین با چند مقام خارجی دیدار و گفت وگو کرد. رئیسی 
صبح دیروز در اولین جلســه رســمی خود بعد از تنفیذ حکم ریاست جمهوری 
در نشســت رؤسای کمیته های تخصصی ستاد ملی مقابله با کرونا شرکت کرد. 
در این جلســه، عبدالرضا رحمانی فضلی، وزیر کشــور دولت حسن روحانی که 
فرماندهی قــرارگاه عملیاتی را نیز بر عهده دارد، به همراه رؤســای کمیته های 
بهداشــت و درمان، تبلیغات و اطلاع رسانی و حمل ونقل گزارش های مربوط به 
اجرای مصوبات ستاد ملی کرونا در مقابله و مهار موج پنجم بیماری و همچنین 
تهیه و تدوین دســتورالعمل های مرتبط با برگزاری مراسم سوگواری ایام محرم، 
شرایط بازگشایی مدارس و دانشگاه ها در سال تحصیلی جدید و نیز روند اجرای 
سند ملی واکسیناسیون را ارائه کردند. رئیسی همچنین در روز گذشته در جلسه 
هیئت دولت که با حضور کابینه دولت دوازدهم برگزار شده بود، شرکت کرد و بر 
روی صندلی حسن روحانی، رئیس جمهور پیشین، نشست. در ابتدای این جلسه، 
اســحاق جهانگیری، معاون اول دولت حســن روحانی با تبریک مجدد انتخاب 

ابراهیم رئیسی به عنوان رئیس جمهور گفت: «اعضای دولت دوازدهم از هرگونه 
کمک، مشاوره و انتقال تجربه به دولت جدید دریغ نخواهند کرد». دیگر اعضای 
دولت نیز انتخاب او را تبریک گفتند. همچنین در این جلسه هیئت دولت، تأمین 
کالاهای اساسی و دارو مورد بحث و بررسی قرار گرفت و وزرای جهاد کشاورزی 
و صنعت، معدن و تجارت گزارشــی از آخرین وضعیت تأمین کالاهای اساسی، 
دارو و ذخایر کشور توضیحاتی ارائه کردند. رئیس جمهور همچنین روز گذشته در 
دیدار با رئیس مجلس قانون گذاری عالی ازبکســتان با تأکید بر تسریع در تکمیل 
قراردادهای موجود بین دو کشور و لزوم شناسایی ظرفیت های جدید، گفت: «باید 
تعمیق و تحکیم مناســبات و همکاری ها به امنیت دو کشــور و رفاه بیشــتر دو 
ملت منجر شــود». نورالدین جان اسماعیل اف نیز در این دیدار گفت: «ازبکستان 
به دنبال توســعه و تحکیم روابط همه جانبه با ایران به ویژه در بخش تجاری و 

اقتصادی است».
رئیســی همچنین در دیدار رئیس مجلس تاجیکســتان، توســعه روابط ایران، 
تاجیکستان و افغانستان به عنوان سه کشور فارسی زبان را دارای اهمیت فراوان 

عنــوان کرد و گفــت: «ناامنی های امروز افغانســتان که ریشــه در دخالت های 
بیگانگان در این کشــور دارد، به نفع هیچ کس نیست و ایران و تاجیکستان باید 
برای رفع این نگرانی مشــترک در عرصه دوجانبــه و بین المللی همکاری های 
نزدیک تری با یکدیگر داشته باشند». محمدطائر ذاکرزاده نیز در این دیدار با اعلام 
سلام و تبریک رئیس جمهور تاجیکستان، عنوان کرد: «روابط ایران و تاجیکستان 
بر محور دین، زبان، فرهنگ، تاریخ و تمدن مشترک بنا شده و ظرفیت های زیادی 
برای گسترش دارد». رئیس جمهور همچنین در دیدار وزیر امور خارجه و فرستاده 
ویژه سلطان عمان با بیان اینکه مناسبات صمیمانه ایران و عمان صرفا در سطح 
روابــط دوجانبه باقی نمانده و در همفکری، همکاری و همگرایی دو کشــور در 
عرصه های بین المللی و منطقه ای نیز نمود داشــته اســت، گفت: «کشورهای 
منطقه توانایی و قدرت کافی را برای تأمین امنیت منطقه دارند، حضور بیگانگان 
در منطقــه هیچ ثمره ای جز تهدید امنیت ندارد». بدر بن حمد البوســعیدی نیز 
گفت: «روابط بین ایران و عمان به الگویی در روابط میان کشورهای منطقه تبدیل 

شده است و به این روابط تاریخی و ریشه دار افتخار می کنیم».

شرق: طــرح مسدود سازی اینترنت با بهانه صیانت از کاربران همچنان محل 
مناقشه و نقدهای مختلف است و حتی برخی از نمایندگان مجلس یازدهم 
در نقد و مخالفت با آن ســخن گفته اند و هنوز مشــخص نیســت چرا زمان 
رأی گیری برای بررســی طرح در کمیســیون مربوطه طبــق اصل ۸۵ قانون 
اساســی این طــرح تأیید صحن را گرفته اســت و نمایندگان براســاس کدام 
استدلال تن به محدودســازی اینترنت داده اند. یکی از مهم ترین  آسیب های 
این طرح تعطیلی بســیاری از کســب و کارهای فضای مجازی است و بخش 
مهمی از مسیرهای جریان آزاد اینترنت هم مسدود خواهد شد که حداقل این 
بخش به نفع مســئولان و نمایندگانی است که از شفافیت و نظارت مردمی 

گریزان هستند.
از ســویی دیگر حمایت های میلیاردی در انتظار اپلیکیشن های پیام رسان 
ملی است که رانت خوبی برای حمایت از این طرح است. البته که درآمدهای 
نجومــی برای دورزدن ایــن محدودیت هــا را نیز نباید فرامــوش کرد مانند 
درآمد حاصل از فروش فیلترشــکن ها که در سال های اعمال فیلترینگ قابل 
چشم پوشــی نیســت. در همین رابطه احمد علیرضا بیگی، نماینده مجلس 
یازدهم در نقد محدودســازی اینترنت معتقد اســت: پیام رسان های فضای 
مجازی در کســب وکار تأثیرات بســیار خوبی را بر اقتصاد مردم گذاشــتند و 
بسیاری از زندگی ها و خانواده ها در حد میلیونی به این فضای مجازی مرتبط 
شــدند که این قابل انکار نیســت، نمی توانید مانع پیشرفت تکنولوژی شوید. 
این نماینده تبریز در مجلس، در گفت وگو با برنا، در رابطه با «طرح صیانت از 
فضای مجازی» گفت: فضای مجازی به مثابه هواست و محروم کردن مردم 
از اکسیژن و هوا شایسته و سزاوار نیست، آلودگی و خطاها در فضای مجازی 
دلیل نمی شــود که ما خودمان را از خیرات، نتایج و مزایای آن محروم کنیم. 
مثلا نمی شــود به علت آنکه یک بچه چهار، پنج ســاله پیچ گوشتی در پریز 
برق فرو می کند در تاریکی زندگی کنیم که این به هیچ عنوان راه حل منطقی 

نیست.
او ادامــه داد: تهدیدات فراوانی در فضای مجــازی وجود دارد اما قدرت 
فضای مجازی را هم نباید نادیده گرفت، بُعد نظارت همگانی فضای مجازی 
را نمی توان انکار کرد، فضای مجازی ضامن رعایت حقوق مردم است. هفته 

گذشــته آقای فیروزآبادی، دبیر شــورای عالی فضای مجازی، درباره اینترنت 
بین المللــی صحبت هایــی را مطرح کردند کــه با یک اشــتراک ۵۰۰دلاری 
می شــود اینترنت بین المللی را تهیه کرد و با یک آبونمان صددلاری که البته 
این دســت کم چیزی نزدیک به ۲۰۰ کاربر می شــود، می توان یک اشــتراک را 
اداره کرد و سرعت اینترنت بین المللی چیزی حدود ۲۰ برابر سرعت اینترنت 
موجود اســت، پس در صورت اعمال محدودیت در فضای مجازی، اینترنت 
بین المللی به ســرعت جای آن را پر خواهد کرد. بیگی گفت: طرح مجلس 
تحت عنوان صیانت از فضای مجازی یک پشــت پرده اقتصادی دارد. وقتی 
 vpn مردم را از این فضا محروم می کنید در واقع آنها را به ســمت خریداری
ســوق می دهید که این یک بحث اقتصادی تعریف می شود. از سوی دیگر با 
عرضه اینترنت بین المللی، جامعه به ســمت اینترنت بین المللی اقبال پیدا 
خواهد کرد. حتما طراحان این طرح نســبت به ابعاد اقتصادی این موضوع 
توجه دارنــد و نمی توانند آن را انکار کنند. نماینده تبریز گفت: اعتیاد جوانان 
بــه مواد مخدر بســیار خطرناک تر از اعتیاد آنها به اینترنت اســت، قریب ۷۰ 
درصد ظرفیت زندان های کشور پر از انسان هایی است که به واسطه مستقیم 
یا غیرمســتقیم مواد مخدر در زندان به سر می برند یعنی این حجم از جرائم 
ما مربوط به مواد مخدر اســت. اگر توان و انرژی داریم حتما در اولویت یکم، 
طرح مبارزه با مواد مخدر را پیگیری کنیم که بســیاری از خانواده ها را داغدار 
و آنها را متلاشــی کرده و تأثیرات عجیبی در اوضاع و احوال کشور از خودش 
به  جا گذاشــته اســت. در محلات تعداد زیادی در کنار هم می نشینند و مواد 
مخدر استفاده می کنند، جلوی چشم بچه ای که به مدرسه می رود و اینها را 
می بیند و از کنار آنها رد می شود. چرا ما چنین صحنه هایی را تحمل می کنیم، 
اگر تــوان و انرژی داریم صرف مبارزه با مــواد مخدر کنیم. بیگی گفت: بهتر 
اســت در مورد مواد مخدر این ایده را دنبال کنیم تا یک مصونیتی ایجاد شود 
که افراد اگــر در معرض مواد مخدر قرار گرفتند، آن را مصرف نکنند. باید به 
چنین مصونیت و قابلیتی دســت پیدا کنیم، اگر انرژی داریم باید این انرژی را 
صرف مبارزه با مواد مخدر کنیم که الان جزء اولویت های تعیین کننده کشور ما 
است. طرح صیانت علاوه بر موضوعات سیاسی، تبعات سیاسی گسترده ای بر 
جای می گذارد و منفعت و مزیت اقتصادی برای گروهی تعریف می کند. فکر 

نمی کنم رئیسی با طرح صیانت از فضای مجازی موافقت کند زیرا در همین 
مناظره های انتخاباتی آقای رئیســی از کســانی بود که به تعداد فالوورهای 
خودش می بالیــد. نماینده تبریز در مجلس در رابطه بــا نظر قالیباف درباره 
طرح صیانت گفت: موضوع این است که اگر ما سیاست مدار و اهل سیاست 
هســتیم؛ سیاســت یعنی علم و قدرت پس سیاســت یعنی علم اثرگذاشتن 
در رفتار فرد مقابل، برای ما سیاســت مداران که طرفمان مردم هســتند و ما 
افــکار مردم را نمایندگی می کنیم و از آنها تأثیــر می پذیریم، باید تلاش کنیم 
کــه بر آنها تأثیر بگذاریم. الان باید بدانیم که در این طرح صیانت، مردم کجا 
ایســتادند که مردم روبه روی این طرح صیانت ایستادند و اگر سیاست مداری، 
عاقل باشــد باید در کنار مردم بایســتد و نه در روبه روی مردم و من قالیباف 
را انسان کم عقلی نمی دانم. اسماعیل حسین زهی، دیگر نماینده مجلس نیز 
در گفت وگو با ایســنا، درباره طرح حمایت از حقــوق کاربران و خدمات پایه 
کاربردی در فضای مجازی، با بیان اینکه بنده از ابتدا با این طرح مخالف بودم، 
اظهار کرد: یکی از دلایل مخالفت بنده این اســت که زیرســاخت های کشور 
برای اجرای این طرح فراهم نیست، از سوی دیگر باید فرصت داده می شد تا 
کمیسیون تخصصی بررسی بیشتری داشته و ابهاماتی را که به این طرح وارد 
شده اســت، مرتفع می کرد. وی در ادامه اظهار کرد: همچنین بنده با بررسی 
این طرح براســاس اصل ۸۵ قانون اساسی نیز مخالف بودم چراکه باید این 
اجازه داده شــود تا همه نمایندگان نظرات خود را درخصوص مفاد این طرح 
مطرح کنند. یکی دیگر از اشــکالات وارده این است که روزی که درخواست 
بررسی طرح طبق اصل ۸۵ در مجلس مطرح شد، همه نمایندگان در صحن 
مجلس حضور نداشتند. نماینده مردم خاش در مجلس با بیان اینکه از سوی 
دیگــر لازم بود در ابتدا مفاد طرح برای اذهان عمومی جامعه تبیین شــود و 
اطلاع رسانی مناســب صورت گیرد و نظرات مردم نیز اخذ شود، خاطرنشان 
کرد: معتقدم ســامان دهی فضای مجازی باید بــا درنظرگرفتن توان  ظرفیت 
داخلــی در رقابت با پایگاه های داده خارجــی و در عین حال عدم لطمه به 
 کسب وکارهای اینترنتی باشد. حسین زهی تأکید کرد: حال که قرار است مفاد 
طرح ساماندهی فضای مجازی در کمیسیون مشترک بررسی شود، لازم است 

که به نظرات مردم توجه شده و ابهامات موجود مرتفع شود.

در اولین روز کاری رئیس جمهور صورت گرفت
رئیسى در جلسه هیئت دولت روحانى

پیش بینی ها از مواجهه مجلسیان با کابینه رئیسی

رأی کامل بدون ریزش

محدود سازى اینترنت در خلأ شفافیت
حسین زهی: زمان بررسی طرح صیانت همه نمایندگان در مجلس نبودند
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